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VSEBINAO PRVEM LETU MANDATA
Vodenje sveta KS sem prevzel lani decembra, po tem, ko sem bil v svet 

krajevne skupnosti še drugič izvoljen na zmagovalni listi dr. Aleksandra 
Pavšlarja, ki se je po 12 letih odločil, da ne bo ponovno kandidiral za 
predsednika, saj da je vodenje sveta KS demokratično in etično predati 
naprej. Po treh mandatih, ko je kot predsednik odlično branil interese KS 
Center seveda še naprej ostaja nepogrešljiv član sveta KS.

Čeprav je KS Center, kot za mestno občino Kranj reprezentativna 
KS, na prvi pogled zgledno urejena, pa ostaja še kar nekaj odprtih 
vprašanj in izzivov, s katerimi bomo soočeni. Bojev, besednih seveda, 
in zagovarjanja naših skupnih interesov smo seveda že vajeni in se jih 
ne bojimo. Najprej sta tu dve temi iz železnega repertoarja: prometna 
ureditev ali bolje rečeno poskusi omejevanja dostopa do naših domov in 
nepremičnin ter nekatere prireditve, ki s hrupom in zaporami negativno 
vplivajo na kakovost življenja stanovalcev in že močno načenjajo našo 
dobro voljo in gostoljubnost. Na podlagi teh dveh tem je svet KS tudi 
zahteval sklic zbora krajanov, ki se je odvil v novembru. Upamo, da so bili 
glasovi krajanov slišani tudi na Slovenskem trgu 1 in predvsem, da bodo 
upoštevani.

Ena od želja mojega mandata je obnova Ceste Iva Slavca in Stare ceste, 
ki jo mestna oblast že predolgo obljublja. Čeprav mi je bilo zagotovljeno, 
da se bo obnova začela v letu 2023 ali najkasneje v letu 2024, pa so tik 
pred zdajci sredstva ponovno izpadla iz mestnega proračuna. Menda ima 
občina veliko pomembnejših projektov. Kaj slaba tolažba za stanovalce 
omenjenih ulic. So pa očitno tudi občinski veljaki sprevideli in sprejeli 
mojo pobudo, da se razširi eno najbolj zasedenih parkirišč v Kranju 
–  parkirišče na Hujah. Nadgradnja naj bi se po zagotovilih podžupana 
Janeza Černeta pričela v prihodnjem letu. 

V prejšnjem mandatu je bila ena od tem, ki se je vlekla skozi vsa 4 leta, 
zaščita kanjona Kokre in ohranitev tega bisera narave v centru Kranja. V 
postopku je sprejem odloka, ki bo kanjon razglasil za naravni spomenik in 
postavil temelje za njegovo zaščito in razvoj. Kanjon bo tako ostal košček 
narave sredi mesta, namenjen oddihu in rekreaciji; dobil bo svojega 
upravljalca, ki bo skrbel za njegovo vzdrževanje, občina bo uredila 
dodatne sprehajalne in učne poti, umeščanje objektov ali drugi intenzivni 
posegi v kanjon pa bodo prepovedani.

Sredi poletnih dopustov, ob sprejemanju novega občinskega 
prostorskega akta,  je kot strela z jasnega odjeknila novica, da ima občina 
v prostorskih načrtih predvideno širitev Partizanske ceste in Ceste 
Kokrškega odreda na popolnoma nerazumnih 9 metrov širine! Poleg tega 
občina načrtuje izgradnjo mostu med Cesto Rudija Šeliga na Planini in 
Stritarjevo ulico. Načrti občine so močno razburili sokrajane, saj bi bila 
v obeh primerih potrebna obsežna razlastitev, izguba vrtov pred hišami, 
v številnih primerih pa tudi rušenje hiš. KS je nasprotovanje krajanov 
po tako grobih posegih v njihovo lastnino seveda podprla in na občino 
naslovila zahtevo, da se predvidena širitev umakne iz občinskih aktov. 
Odgovor še čakamo.

Bliža se nam veseli ali, kot ga v Kranju radi poimenujemo, Prešerni 
december. Upamo, da po nekaj letih tudi mirnejši. Predvsem za 
stanovalce Glavnega trga. Ti so nestrinjanje z množico prireditev v 
večernem in nočnem času, ki so neredko presegale dovoljene stopnje 
hrupa, jasno izrazili na zboru krajanov. Upajmo, da so jih na Zavodu za 
turizem in kulturo tudi jasno slišali in razumeli. V kolikor se glasnost 
koncertov ne bo omejila se bojim, pravzaprav sem prepričan, da se bodo 
okoliški stanovalci aktivirali in zahtevali prestavitev prireditvenega 
prostora na drugo lokacijo

Anže Šinkovec 
predsednik sveta KS Center
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Že 10. 1. 2023 je KS Center pre-
jela obvestilo Urada za go-

spodarske dejavnosti in promet, 
da se sprejema nova odredba o 
taksah in cenah parkirnin. Zara-
di splošne inflacije, ki je v letu 
2022 znašala približno 10 %, se 
je občina odločila, da je cene par-
kirnin in taks potrebno uskladiti. 
Vendar se je hudič ponovno skri-
val v podrobnostih. Med tem, ko 
so se parkirnine za parkiranje po-
višale za 0,10 evrov na uro in se 
parkirnine za avtobuse in tovor-
na vozila sploh niso spreminjale, 
je prava inflacija čakala stanoval-
ce mestnega jedra. Omeniti mora-
mo, da se dovolilnice izdajajo tudi 
za parkiranje stanovalcev  v dru-
gih delih občine, izven mestnega 
jedra, in so se spremembe zato 
dotikale tudi njih. Vendar stano-
valcem mestnega jedra dovolilni-
ca poleg parkiranja omogoča tudi 
dostop do njihovih domov oziro-
ma nepremičnin, zato je ta tema 
v primeru KS Center še toliko bolj 
občutljiva. Cena prve dovolilnice 
za vstop in parkiranje v mestnem 
jedru naj bi se po predlogu urad-
nikov podražila za 30 evrov. Dru-
ga dovolilnica naj bi se podražila 
za 66 evrov in tretja za 132 evrov. 
Prav tako naj bi se za 30 evrov 
podražila dostavna dovolilnica. 
KS Center se je seveda ostro od-
zvala, saj je bilo popolnoma nera-
zumno, da bi se ob splošni uskla-
ditvi parkirnin za 10%, le-te za 
stanovalce podražile za 275 %! V 
KS Center smo odločno šli v po-
gajanja in na koncu dosegli, da 
se cene dostavnih dovolilnic ni-
so bistveno spremenile, namesto 
prejšnje omejitve na 3,5 t, pa sedaj 
dobavitelji poslovne subjekte lah-

ko oskrbujejo tudi z vozili do 7,5 t. 
Pri stanovalcih sta ceni druge in 
tretje dovolilnice ostali nespre-
menjeni, na 24 oziroma 48 evrih, 
cena prve dovolilnice pa znaša po 
novem 12 evrov. Na tem mestu 
moramo priznati, da sta tako žu-
pan kot tudi podžupan, pokazala 
razumevanje za naše argumen-
te in jim na koncu (skoraj) v celo-
ti sledila.

JE V MESTU RESNIČNO PREVEČ 
PROMETA?
Mantra mestne občine je, da je v 
mestu preveč prometa motornih 
vozil. Stanovalci tega na dnev-
ni ravni sicer ne opazimo, očitno 
pa imajo tak občutek sobotni obi-
skovalci mestnega jedra; kakšen 
od njih pa vsake toliko napiše tu-
di kakšno protestno pismo na ob-
činsko upravo. Menda avtomobili 
ogrožajo otroke med njihovo igro 
na ulicah in trgih, obiskovalcem z 
Zlatega polja, Primskovega Stra-
žišča in Planine pa gredo v nos 
izpušni plini. Zanimivo je, da sta-
novalci, ki v mestu bivamo od po-
nedeljka, do nedelje, njihovih iz-
kušenj in strahov ne delimo. V 
zadnjih več kot tridesetih letih v 
mestu ne pomnimo prometne ne-
zgode med pešcem in avtomobi-
lom; jih je bilo pa nekaj, ki so jih 

povzročili kolesarji in električ-
ni skiroji. Ali bodo v naslednjem 
koraku poskušali prepovedati 
vožnjo tudi njim? Vsem obisko-
valcem, ki v mestnem jedru po-
grešajo čist podeželski zrak, pa 
priporočamo sprehod po prele-
pem kanjonu reke Kokre, na kate-
rega smo v naši KS zelo ponosni.
Da ne bomo govorili kar tako na 
pamet, poglejmo prometno situa-
cijo v mestnem jedru skozi gole 
podatke.

Število veljavnih dovolilnic za 
stanovalce se je glede na enako 
obdobje lani povečalo za 1%, če 
pa njihovo število primerjamo z 
letom 2021, se je zmanjšalo za 
5%. Za 1% je od lani naraslo tudi 
število prevoznic. V skupnem to 
pomeni 8 vozil več glede na 2022, 
glede na leto 2021 pa 16 vozil 
manj. Situacija je torej stabilna. 
Kaj pa število vstopov? Podatke 
primerjamo med 1. 1. in 30. 9. v 
letih 2022 in 2023. V skupnem se 
je zmanjšalo za 4.120, oziroma za 
2 odstotka. Torej je promet sta-
bilen, oziroma celo rahlo upada. 
Večina vstopov, 89 % je opravlje-
na na podlagi ustrezne registr-
ske tablice, dobra 2 % pa jih je 
opravljena s pomočjo kartice. 
Nadalje je 8 % vstopov opravlje-

KOLIKO PODRAŽITEV 
PARKIRNIN LAHKO 
PRENESEMO?

Letošnje leto se 
je pričelo kot 
se za začetek 

mandata spodobi: 
s sprejemanjem za 

volivce nepriljubljenih 
ukrepov. Tokrat s 

podražitvami parkirnin 
v Mestni občini Kranj.

PROMET V LETU 2023:

✒ Anže Šinkovec

Število veljavnih dovolilnic za stanovalce se je 
glede na enako obdobje lani povečalo za 1%, če 
pa njihovo število primerjamo z letom 2021, se 
je zmanjšalo za 5%. Za 1% je od lani naraslo tudi 
število prevoznic. V skupnem to pomeni 8 vozil 
več glede na 2022, glede na leto 2021 pa 16 
vozil manj. Situacija je torej stabilna.

AKTUALNO  ◆  PROMET

Vir: MO Kranj
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nih na podlagi PIN kode, od česar 
gosti hotela Actum predstavljajo 
1/3 teh vstopov oziroma v pov-
prečju 9 dnevno. Število vstopov 
s PIN kodo je doživelo od lanske-
ga leta tudi največji porast, za 
kar 33 % oziroma 4.853 vstopov. 
Zaključimo lahko, da je promet v 
mestnem jedru stabilen, oziroma 
se celo malenkost zmanjšuje, to-
rej do nadaljnjega ni potrebe po 
spremembah prometne ureditve, 
predvsem pa ne po njenem za-
ostrovanju.

PRIREDITVE, ZAPORE IN 
»IZGUBLJENE« ZAPORNICE
Prostor mestnega jedra je med 
drugim namenjen tudi izvajanju 
prireditev in dogodkov, ki jih ne-
kateri na občini oziroma Zavo-
du za turizem razumejo kot način 
oživljanja starega Kranja. Težava 
je predvsem v tem, da ti dogodki 
mesto oživijo samo za kratek čas 
trajanja prireditve in eventualno 
koristijo ponudnikom gostinskih 
storitev; za stanovalce, lastnike 
poslovnih prostorov in ponudnike 
ostalih storitev  pa nimajo omem-
be vrednega pozitivnega učinka. 
Prej nasprotno: poleg hrupa jim 
prinašajo, vrsto težav, povezanih 
s smetenjem po javnih in zasebnih 
površinah ter prometnimi zapora-
mi. V zadnjih letih se je na vztra-
janje KS sicer oblikovala praksa, 
da morajo organizatorji v največji 
možni meri tudi tekom prireditve 
zagotavljati prosto pot motornim 
vozilom in s tem omogočiti sta-
novalcem dostop do doma. Ven-
dar to ni vedno mogoče, saj neka-
tere prireditve potekajo več ur. In 
predvsem to ni omogočeno stano-
valcem Prešernove ulice in Glav-
nega trga okoli vodnjaka. Zato je 
bila pred leti vzpostavljena pra-
ksa, da se je parkirišče Čebelica 
za čas prireditve rezerviralo za 
stanovalce. Žal je v lanskem le-
tu Komunala Kranj za tem, ko je 
parkirišče prešlo na odprt sis-
tem pobiranja parkirnine, »izgu-
bila« zapornico, ki je fizično ome-
jevala dostop do parkirišča. Nekaj 
100 evrov denarja za nakup nove 
menda ni. V prihodnje bosta mo-
rala občina in Zavod za turizem 
resno razmisliti, katere priredi-
tve sodijo v mestno jedro in kam 

bosta umestila preostale. Svetni-
ki KS Center jim bomo oblikovali 
smernice, ki jim bodo olajšale od-
ločanje.

SLEPE ULICE ALI ZASLEP-
LJENOST NAČRTOVALCEV 
PROMETA?
Mestno jedro Kranja je arhitek-
turno zelo specifično zasnovano. 
Njegova zaprta lega z vseh smeri, 
razen s severne, je v zgodovini nu-
dila odlično zaščito stanovalcem, 
zato je bilo področje poseljeno že 
v mlajši kameni dobi pred več kot 
6.000 leti. Danes to z vidika do-
stopnosti in načrtovanja prome-
tne ureditve ob zapori prometa 
pomeni težko premostljivo oviro. 
Dostop v mestno jedro je za mo-
torna vozila mogoč na dveh toč-
kah, pri Čebelici in pri Jahačevem 
prehodu. Zato je še posebej po-

membno, da je promet znotraj teh 
dveh točk zasnovan čim bolj pre-
točno z alternativnimi možnost-
mi dostopa do posameznih loka-
cij. Enosmerne ulice, v mestnem 
jedru je trenutno to severni del 
Tavčarjeve, je potrebno načrtova-
ti s posebno skrbnostjo; slepe uli-
ce, ki bi bile ustvarjene umetno, 
pa so nekaj, čemur se je potreb-
no na vsak način izogniti. Ena od 
briljantnih idej, ki se je letos poro-
dila občinskim uradnikom, je po-
stavitev fizične ovire na Tavčarje-
vi ulici pri ribarnici in na križišču 
Jenkove ulice. Z zaporo Tavčarje-
ve ulice se prekine povezava med 
severnim in južnim delom mesta, 
kar bi močno prometno obreme-
nilo Tomšičevo in Reginčevo uli-
co, ki bi postali edina prometna 
žila med enim in drugim izhodom 
iz mesta. Z zaporo izhoda iz Jen-

Ena od briljantnih idej, ki se je letos porodila 
občinskim uradnikom, je postavitev fizične ovire 
na Tavčarjevi ulici pri ribarnici in na križišču 
Jenkove ulice. Z zaporo Tavčarjeve ulice se 
prekine povezava med severnim in južnim delom 
mesta, kar bi močno prometno obremenilo 
Tomšičevo in Reginčevo ulico, ki bi postali edina 
prometna žila med enim in drugim izhodom iz 
mesta. Z zaporo izhoda iz Jenkove ulice pa bi 
se omejilo že tako omejen dostop do Gasilskega 
trga.

AKTUALNO  ◆  PROMET

Vir: Komunala Kranj
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kove ulice pa bi se omejilo že ta-
ko omejen dostop do Gasilskega 
trga. V KS Center obe ideji zavra-
čamo in uradnikom sporočamo, da 
vsaka ideja ni umna inovacija, ki bi 
jo bilo smiselno vpeljati, omenjeni 
dve, pa naj čim hitreje najdeta pot 
na smetišče zgodovine.

V RAZMISLEK ODLOČEVALCEM
V KS Center smo bili v preteklosti 
priča že več eksperimentom gle-
de tako imenovanega oživljanja 
mestnega jedra. Žal se je s prav 
vsakim izkazalo, da so učinki rav-

no nasprotni. Mestno jedro je ob-
čina, s svojimi nepremišljenimi 
zaporami, odganjanjem obisko-
valcev, stanovalcev in poslovnih 
subjektov, na začetku prejšnje-
ga desetletja spremenila v mesto 
duhov. Mesto so zapuščali ponu-
dniki blaga in storitev, ki s svo-
jo prisotnostjo privabljajo dnev-
ne obiskovalce. Odhajali so tudi 
stanovalci in posledično v nepre-
mičnine tudi nihče ni vlagal, cene 
nepremičnin pa so padale. Brez-
glavo zapiranje mesta ne bo pri-
neslo želenih učinkov. Potrebna 

bo dobršna mera zdrave pameti 
in sorazmernosti. Na srečo ima 
zadnja leta mestna oblast več 
posluha za nas, ki v mestu živimo 
in imamo tukaj investirano svo-
je premoženje. S skupnimi moč-
mi nam je uspelo v mesto ponov-
no privabiti ponudnike vsebin, 
investitorje, ki obnavljajo nepre-
mičnine in stanovalce. Zgleda, da 
smo končno na pravi poti obnove 
in oživljanja, in želimo si, da tako 
tudi ostane. Prometna ureditev 
ne potrebuje občutnih sistemskih 
sprememb. 

2016  
(Odlok 
2011)

2018  
(Odlok 
2017)

2019  
(Odlok 
2017)

2020  
(Odlok 
2019)

2021  
(Odlok 
2019)

2022 
(Odlok 
2019) 

2023 
(Odlok 
2019)

Indeks 
(2023: 
2016)

Indeks 
(2023: 
2021)

parkirne 
dovolilnice  
za stanovalce

C1

649

369 357 370 383 366 371

78

101

C12 124 144 132 140 125 133 106

C13 6 6 5 5 4 4 100

prevoznice niso 
obstajale 272 181 196 211 212 215 / 101

dostavnice

do 10. ure

341

160 142 136 138 134 143

61

107

celodnevne 61 64 62 66 63 66 105

SKUPAJ   990 992 894 901 943 904 932 94 103
Vir: MO Kranj

AKTUALNO  ◆  PROMET

Vir: Komunala Kranj
BOŽIČNO DARILO
Na zboru krajanov smo si zažele-
li več nadzora nad prehitrimi kole-
sarji in vozniki električnih skirojev v 
mestnem jedru – in dobili pajka. Re-
darska služba v zavetju noči zdaj ne 
le listka nepravilno parkirana oziro-
ma morda zgolj začasno ustavljena 
vozila prebivalcev mestnega jedra, 
temveč jih po novem tudi odvaža. Ka-
ko nesorazmerno in otročje! Kot da je 
največji problem Kranja nekaj ponoči 
parkiranih vozil. Se občina res ni niče-
sar naučila iz preteklih strelov v ko-
leno? Graditi politiko na preganjanju 
avtomobilov tistih, ki v mestu živimo, 
delamo in tvegamo s svojim premože-
njem, je nepošteno in v svoji intelektu-
alni omejenosti žalostno.     

Aleksander Pavšlar
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Javna razgrnitev dopolnje-
nih sprememb in dopolnitev 

občinskega prostorskega načr-
ta Mestne občine Kranj (OPN) je 
predvsem med stanovalci Parti-
zanske ceste in Ceste Kokrške-
ga odreda letos poleti povzročila 
nemalo slabe volje. V grafičnem 
gradivu, ki je spremljalo spre-
membe, so namreč odkrili načrt 
obeh cest z vrisano regulacijsko 
linijo, ki poenostavljeno poveda-
no pomeni možnost širitve Parti-
zanske ceste in Ceste Kokrškega 
odreda, in sicer kar devet metrov 
proti vzhodu, na trenutno zaseb-
na zemljišča; poleg vrtov in zele-
nic bi v primeru realizacije širitve 
padlo kar nekaj hiš.

Naknadno se je izkazalo, da vris 
omenjene regulacijske linije ni 
del trenutnih sprememb OPN in 
da je bila regulacijska linija vne-
sena v OPN že leta 2014, česar ni 
tedaj nihče opazil. Prav tako ni 
bila narejena nobena prometna 
študija, zakaj bi bila širitev Par-
tizanske ceste sploh potrebna, 
čeprav vse kaže, da je širitev po-
vezana s staro idejo nove vzhod-
ne vpadnice v mesto, ki bi po-
vezala Huje in Center z mostom 
prek Kokre pri križišču Partizan-
ske ceste in Gregorčičeve, Mla-
dinske ter Stritarjeve ulice.

Prizadeti krajani so v postopku 
javne razgrnitve sprememb OPN 
avgusta letos predlagali ukini-
tev omenjenih regulacijskih linij 
in ohranitev obstoječega cestne-
ga profila. Svoj predlog, ki ga je 
podprla tudi KS Center, so med 
drugim utemeljili z argumentom, 
da območje med Partizansko in 
Gregorčičevo ulico predstavlja 
javen mestni prostor, v katerem 

so umeščeni OŠ Janeza Puharja 
Kranj – Center z vrtcem, Prešer-
nov gaj, Hortikulturno društvo in 
Park slovenske himne, zato je na 
tem območju nujno potrebno za-
gotavljati varno šolsko pot, va-
ren dostop obiskovalcem in turi-
stom ter čim bolj omejiti motorni 
promet. Prav tako je širitev pro-
metnic po njihovem mnenju v 
nasprotju z ohranjanjem zaščite-
ne vrtno arhitekturne dediščine 
vilske četrti ob Prešernovem ga-
ju, ki se nahaja na obeh straneh 
Partizanske ceste, ter nasploh v 
nasprotju s prometno strategijo 
mesta.

V omenjeni pobudi so krajani 
nadalje predlagali ukinitev mo-
tornega prometa po načrtova-
nem mostu čez Kokro. Ocenjuje-
jo namreč, da bo novo začrtana 
prometna strategija s severno 
obvoznico in AC priključkom Kra-
nj-sever bistveno razbremeni-

la prometno obremenitev centra 
mesta. V kontekstu novih rešitev 
se jim zdi vztrajanje pri mostu 
čez Kokro, ki bi v Center pripeljal 
množico avtomobilov, preživeto 
in v nasprotju s sodobnimi tren-
di. Pod vprašaj postavljajo tudi 
ekonomsko upravičenost gradnje 
mosta, ki je umeščen v najširši 
del kanjona.

Do zaključka redakcije nismo pre-
jeli podatka, ali in kako je bila po-
buda krajanov rešena, vendar po 
neuradnih informacijah sklepa-
mo, da občina ideje o širitvi Parti-
zanske ceste in Ceste Kokrškega 
odreda še ni popolnoma opustila. 
Po neuradnih informacijah, naj bi 
bilo v prihodnje predlagano zože-
nje regulacijskih linij. 

KRAJANI ODLOČNO 
PROTI ŠIRITVI 
PARTIZANSKE CESTE

Prav tako ni bila narejena nobena prometna 
študija, zakaj bi bila širitev Partizanske ceste 
sploh potrebna, čeprav vse kaže, da je širitev 
povezana s staro idejo nove vzhodne vpadnice v 
mesto, ki bi povezala Huje in Center z mostom 
prek Kokre pri križišču Partizanske ceste in 
Gregorčičeve, Mladinske ter Stritarjeve ulice.

ZGORAJ
Grafični del občinskega 
prostorskega načrta z vrisano 
regulacijsko linijo (zelena črta) 
dovoljuje širitev Partizanske 
ceste in C. Kokrškega odreda 
na zasebne površine krajanov 
in celo rušenje stanovanjskih 
objektov.

AKTUALNO  ◆  PROMET
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Toda težka dostopnost, ki je nu-
dila zaščito pred nepridipravi, 

je po drugi strani in v drugih časih 
postala ovira za gospodarski ra-
zvoj mesta, za promet in trgovino, 
kar stanovalci in podjetniki v mes-
tu še predobro razumemo.

LES NI VEČEN
V srednjem veku je trgovcem 
povzročala probleme predvsem 
Sava, ki se je ob spomladanskem 
taljenju snega in ob dolgotrajnih 
deževjih pod Kranjem razlila po 
produ in postala neprehodna. 
Gradnja mostu je bila iz gospo-
darskih razlogov nujna, zato je 
Kranj že v 13. stoletju dobil svoj 
prvi lesen most čez Savo.

Odlično, boste rekli. Pravzaprav 
ne, kajti Kranjčani so nato z veli-
kimi napori več kot šeststo let ob-
navljali lesene dele mosta, ki jih 
je narasla reka vedno znova trga-
la iz svojega korita in odnašala s 
seboj. Postavimo to neugledno 
tehnično zaostalost v primerjal-
no perspektivo: v trenutku, ko 
mestni možje leta 1902 v svojem 
pismu opozarjajo notranje mini-
strstvo, da lesen most dobese-
dno trohni, da komaj še služi, da 
nima nosilnosti… in moledujejo 
za novega, se kamnit kapucinski 
most v sosednji Škofji Loki pne 

nad Soro že več kot pol tisočletja.
Kranjski veljaki so se trudili 
prepričati deželno vlado o nuj-
nosti gradnje novega mosta s 
skoraj vsemi možnimi argumen-
ti: o pomenu, ki ga ima most za 
Tržič, za Poljansko in še za Sel-
ško dolino, in za Škofjo Loko (vi-
dite, ni samo v interesu Kranja!); 
o nujni povezavi mesta z železni-
ško postajo, ki je na drugem bre-
gu Save; o nevarnosti zrušitve… 
Zanimivo, da se niso spomnili po-
udariti, kako važen je lahko trden 
most v vojaške namene – potem 
bi ga verjetno dobili takoj, tako 
pa je bilo treba počakati do leta 
1906, ko se je deželna vlada us-
milila prošenj in sporočila, da bo 
odkupila zemljišča za potrebe no-
vogradnje.

V KORAK S ČASOM
Dve leti kasneje je dunajsko pod-
jetje E. Gärtner zasadilo prve lo-
pate pri Majdičevem mlinu. Nov 
most ne bo lesen, niti kamnit in 
tudi ne iz železja kot most čez 
Kokro na Primskovem iz leta 
1876. Zdaj bodo uporabili najna-
prednejšo gradbeno tehnologijo 
in najsodobnejši material svoje-
ga časa – armiran beton!

Gradnja je bila dokaj zahtevna: 
prvi nosilni steber so utemeljili 

na skali 3,70 metra pod vodo, sre-
dnjega 4,50 metra in tretjega kar 
6,50 metra globoko. Maja 1909 je 
bilo izvedeno betoniranje obokov 
in oktobra istega leta je bil most 
predan prometu. »Obtežilna poiz-
kušnja na tem mostu zadnje dni 
se je naravnost nad vse priča-
kovanje krasno obnesla,« so za-
pisali v Gorenjcu 27. novembra 
1909. Stroški gradnje? Okrog pol 
milijona takratnih kron, kar naj bi 
po vrednosti ustrezalo približno 
3,7 milijona današnjih evrov.
Kranjčani so kmalu spoznali, da 
ima novogradnja dve nesmiselni 
pomanjkljivosti. Eni od njih ni bi-
lo pomoči: most je bil z voziščem 
širine 4,60 metra in dvema ploč-
nikoma po 1,20 metra preprosto 

TRDEN MOST KOT 
KAMEN, KOST

Ko so naši »predniki« 
iz mlajše kamene 

dobe poselili 
območje današnjega 
Trubarjevega trga, je 

bila varnost, ki jo je 
zagotavljala lokacija 

naselbine na pomolu, 
visoko nad sotočjem 

dveh rek, zagotovo 
prva prioriteta.


Betonski savski most, zgrajen 
v letih 1908-09. V ozadju desno 
še vedno stoji star lesen most.

 
Ob umiku iz Kranja 9. aprila 
1941 jugoslovanska vojska 
most minira.

 
Gradnja Savskega mostu 1946 
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preozek. Zgraditi preozek most 
zveni znano – približno tako kot 
na mestne trge in ulice položi-
ti tlak, ki zmore največ 3,5 tone 
obremenitve, kajne? Druga po-
manjkljivost je bila odsotnost 
osvetlitve. »Luč na most!« pozi-
va Gorenjec 9. oktobra 1909. Dva 
meseca kasneje se stanje oči-
tno ni izboljšalo: »Čemu se pla-
čuje davke! Menimo, da smemo 
razsvetljavo z vso opravičenostjo 
zahtevati,« se je v Gorenjcu jezil 
anonimni »Očividec«.

Občini je uspelo problem rešiti še-
le dve leti kasneje, ko je razsvet-
ljavo uredil nemški proizvajalec 
električnih naprav A.E.G. Žal je 
prislovična kakovost proizvodov 
Made in Germany v konkretnem 
primeru povsem izostala. Neneh-
ni kratki stiki, pregorele žarni-
ce… - občina je proizvajalcu po-
šiljala dopise, se pritoževala in 
uveljavljala garancijo vse do za-
četka prve svetovne vojne.

Kljub pomanjkljivostim je most 
dobro služil svojemu namenu in 
pripomogel k industrijskemu ra-
zvoju Kranja med obema vojna-
ma vse do usodnega 9. aprila 
1941, ko se je iz Kranja umaknil 
1. planinski polk jugoslovanske 
vojske in most miniral. Wehrma-
chta s tem sicer ni zaustavil, je pa 
povzročil preglavice kranjskim 
podjetjem. Že nekaj dni kasneje 
je namreč župan Česen na pobu-
do kranjskih industrialcev sprejel 
sklep, da se čez Savo takoj zgradi 
zasilen most – iz lesa, kakopak.
Po koncu vojne je obnova stekla 
sorazmerno hitro. Nov most, ki je 
bil zgrajen leta 1946, so oprli na 
nepoškodovano temeljenje poru-
šenega, zato enako kot prejšnji 
premošča reko v štirih razponih 
dolžine približno 30 metrov, ven-
dar s pomembno razliko: nov 

most je s 7,50 metra širokim ces-
tiščem bistveno širši; širša sta 
tudi na konzole oprta hodnika za 
pešce.

TUDI BETON NI VEČEN
Z izjemo sporadičnega krpanja 
asfalta savski most od svoje re-
konstrukcije dalje najverjetneje 
ni bil deležen resnejših vzdrže-
valnih del. Podroben pregled mo-
sta pred tremi leti je tako pokazal 
šibke plati konstrukcij iz armi-
ranega betona, ki so jih v prete-
klosti slabo razumeli. Na kratko: 
predvsem zaradi zamakanja, 
zmrzovanja in soljenja cestišča 
je na posameznih nosilnih delih 
mosta beton razpadel in na teh 
mestih izpostavil kovinsko arma-
turo kemičnim vplivom. Nastale 
poškodbe so resno zmanjšale no-
silnost mosta; hodnika za pešce 
na konzolah sta bila sploh v ta-
ko slabem stanju, da je občina iz 
previdnosti raje kar takoj posta-
vila ograje na pločnika in nekoli-
ko omejila dostop pešcem.

Projektant je občini predpisal 
zahtevno sanacijo, ki je obsega-
la popolno odstranitev konzolnih 
hodnikov; odstranitev vsega raz-
padlega betona; protikorozijsko 
zaščito rjaveče armature; popra-
vilo odstranjenih betonskih de-
lov s sanacijsko malto…. - skrat-
ka, reci in piši za 2,9 milijona 
evrov gradbenih del, kolikor je 
težka pogodba z izvajalcem Sa-
ning d.o.o. Evropska unija in mati 
republika bosta k znesku primak-
nili 800 tisoč evrov, ostalo časti 
občina.

Dela bi morala biti v celoti konča-
na novembra letos, vendar so se 
ob avgustovskih nalivih vnovič 
potrdile zgodovinske izkušnje, da 
Sava odplakne vse, kar ni dovolj 
čvrsto pritrjeno – v konkretnem 
primeru del gradbenega odra, 
medtem ko so naplavine ob nosil-
nih delih mosta močno povečale 
pritisk vode na načeto konstruk-
cijo. Z namenom razbremenitve 
mosta naj bi se izvajalec odločil 
za uporabo lažje in manj učinko-
vite mehanizacije, kar naj bi pri-
vedlo do zamika dokončanja del 
v vremensko neugodno obdobje 

in nadaljnje zamude. Zelo nepri-
jetno, saj ima vsaka zapora v že 
tako težko dostopnem mestu ne-
gativne učinke, ki se najprej po-
kažejo v manjšem obisku kup-
cev v mestnem jedru in nato v 
postopnem praznjenju poslovnih 
prostorov ter izseljevanju stano-
valcev. Se še spomnite, kakšno 

opustošenje je doživelo mesto 
v posledici občinskega eksperi-
mentiranja s prometno ureditvi-
jo v mandatu župana Perneta? 
Bolj kot vse naravne ovire, nara-
sle reke, viharji in poplave je za 
stari Kranj v resnici usodna ob-
činska politika, ki v imenu »na-
predka« (beri: vsiljevanja vsa-
kokratne ideologije, kot je npr. 
trajnostna mobilnost, zeleni pre-
hod itd.) ustvarja umetne, admi-
nistrativne ovire.

Držimo pesti, da bo občinskim 
uradnikom v sodelovanju z izva-
jalcem uspelo obnovitvena de-
la na mostu prignati do sklepa 
v najkrajšem možnem času. Naj-
pomembneje je, da bo sorazmer-
no draga sanacija izvedena kako-
vostno, tako da bo trden savski 
most še dolga desetletja kljubo-
val Savi in meščanom zagotavljal 
dostopnost njihovega mesta. 


Primer poškodbe na nosilnem 
elementu savskega mosta: 
sledovi zamakanja, razpadanje 
betona in rjaveča armatura. 


Obnova mostu 2023

Viri:
Franc BENEDIK, Kranj v času nacistične 

okupacije, Kranjski zbornik 2005, Kranj 2005, 
str. 35.

COSTA d.o.o., Tehnično poročilo. Obstoječe stanje, 
št. projekta 0758/20, Ljubljana 2020, str. 2-3.

Gorenjec, Letnik X, št. 41, Kranj 9. oktober 1909, 
str. 6.

Gorenjec, Letnik X, št. 48, Kranj 27. november 
1909, str. 5.

Gorenjec, Letnik X, št. 49, Kranj 4. december 
1909, str. 6.

https://www.kamra.si/en/digital-collections/
mostovi-kranja/ (26. 11. 2023)

IGMAT d.d., Elaborat o detajlnem pregledu 
konzolnega dela mostu čez Savo v Kranju 
(Ljubljanska cesta), Poročilo: 210-KON-20, 26. 
maja 2020, str. 1-16.

IGMAT d.d., Elaborat o detajlnem pregledu 
nosilnega dela mostu čez Savo v Kranju 
(Ljubljanska cesta) s predlogom sanacije, 
Poročilo: 282-KON-20, 27. julija 2020, str. 1-17.

Klemen MARKELJ, Betonski savski most v 
Kranju, Kranjski zbornik 2005, Kranj 2005, 
str. 107-114.
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Park je ob prisotnosti številnih 
visokih gostov in udeležen-

cev otvoril župan MO Kranj Ma-
tjaž Rakovec. Na otvoritvi so bili 
prisotni tudi predsednica Repu-
blike Slovenije Nataša Pirc Mu-
sar, obrambni minister Marjan 
Šarec in nadškof Stanislav Zo-
re, ki so imeli slavnostne govo-
re. Prireditev je spremljal bogat 
kulturni program, ki so ga prip-
ravili Orkester Slovenske policije, 
Pihalni orkester MO Kranj, Mažo-
retni in twirling klub Kranj, dija-
ki Gimnazije Franceta Prešerna 
Kranj ter učenke in učenci osnov-
nih šol Franceta Prešerna in Si-
mona Jenka ter OŠ Janeza Pu-
harja – Center, ki meji na park.

HIMNI STA NASTALI V ČASU 
NARODNIH VRENJ
Naprej zastava slave je bivša na-
rodna himna in himna Slovenske 
vojske. Spesnil jo je Simon Jenko 
in je bila leta 1865 izdana v nje-
govi pesniški zbirki Pesmi. Še 
pred tem, leta 1860, jo je uglas-
bil Davorin Jenko. Velja za prvo 
slovensko himno, ki je bila ura-
dna slovenska himna že v Kralje-
vini Jugoslaviji in tudi kasneje v 
SFRJ, nekje do konca osemdese-
tih let, ko jo je počasi pričela za-
menjevati Zdravljica.

Pesem je pod naslovom Naprej 
nastala v Jenkovih študijskih le-
tih na Dunaju, kot koračnica, ki 
bi jo Slovenci lahko peli na svo-
jih pohodih v naravo. V tistem 
času je bilo namreč običajno, da 
so imela avstrijska študentska 
društva svoje uglasbene himne. 
Pobudnik za pesem je bil prav-
zaprav soimenjak Davorin Jenko, 
ki je pesem kasneje tudi uglasbil. 
Pesem govori o boju za svobodo 
in pravico slovenskega naroda, ki 
je bil takrat pod avstrijsko obla-
stjo, in izraža ponos ter ljubezen 
do domovine, pa tudi pogum in 
odločnost za obrambo svojih pra-
vic.

Zdravljico je France Prešeren 
spesnil novembra leta 1848. Napi-
sana je bila kot napitnica, verjetno 
na pobudo ljubljanskega vinogra-
dnika Vrtovca, da naj napiše pe-
sem, ki bo slavila trto in vino. Po 
nekaterih drugih virih, naj bi Pre-
šeren pesem napisal kot napitni-
co za svoje prijatelje. Ne glede na 
to pa pesem v svoji vsebini pre-
sega preprosto pivsko pesem in 
se v svojem besedilu, navdahnje-
na z geslom francoske revolucije 
Liberté, égalité, fraternité, zavze-
ma za ideale bratstva med narodi, 
enotnosti in svobode. Prav zara-
di teh idealov, je bila ob poskusu 
svoje prve objave, leta 1846, tudi 
cenzurirana. Prešeren jo je zato 
umaknil in preteči sta morali še 
dve leti, da je bila objavljena le-
ta 1948, po marčni revoluciji. Pe-
sem je leta 1905 uglasbil Stanko 
Premrl, njena 7. kitica, pa je pos-
tala slovenska himna.

Obe himni sta nastali v času na-
rodnih vrenj, ko so bili Slovenci, 
kot narod, zatirani. 

PARK NAJ ZDRUŽUJE 
Župan Matjaž Rakovec je na 
otvoritvi dejal, da: »…bomo z 

odprtjem Parka slovenske hi-
mne počastili združevanje in 
enotnost, ki sta bila podlaga za 
naš obstoj in vse velike dogodke 
v naši zgodovini. Ta novi zeleni 
park, ki so ga tenkočutno obliko-
vali a2o2 arhitekti , to lepo pri-
kazuje tudi z lipo, simbolom slo-
venstva, v osrednjem delu in s 
privzdignjeno travnato ploščad-
jo, ki usmerja pogled proti za-
dnjima počivališčema Prešerna 
in Jenka v bližnjem Prešerno-
vem gaju. Prepričani smo, da bo 
ta park postal nacionalni pros-
tor, v katerem se bo Slovenska 
vojska najmanj enkrat v letu 
poklonila svoji in državni him-
ni, ter kraj, kjer se bo ob rojstnih 
dneh Jenka in Prešerna ter dr-
žavnih praznikih recitiralo obe 
himni – in bodo obiskovalci ob-
čutili njuno zgodbo in sporočilo. 
Izjemno sem vesel današnjega 
dogodka, ki nas združuje in po-
vezuje, ko si podajata roko pre-
teklost in prihodnost. Ta mora 
temeljiti na pravih vrednotah in 
medsebojnem spoštovanju.«

Predsednica Republike Slovenije 
dr. Nataša Pirc Musar, pa je med 
drugim povedala: »Ta projekt 
predstavlja povezovanje kulture, 
umetnosti, narodne zavesti, zgo-
dovine, tradicije, narave in kako-
vosti bivanja na enem mestu. Za-
vedati se moramo, da živimo sen 
naših prednikov, sen o lastni, ne-
odvisni in suvereni državi. Sen, 
za katerega so se mnogi borili, ali 
celo darovali svoje življenje. Za-
to imejmo radi svojo državo, kjer-
koli smo – imamo namreč samo 
eno, edinstveno, prekrasno do-
movino, ki jo moramo čuvati, oh-
ranjati in razvijati. To je častni 
dolg do naših prednikov in hkra-
ti naše poslanstvo za vse bodoče 
rodove.« 

OTVORITEV PARKA 
SLOVENSKE HIMNE

V KS Center smo v 
letu 2023 dobili nov 

park. Otvoritev novega 
Parka slovenske himne 

je potekala 18. maja 
2023. Park se nahaja 
na Gregorčičevi ulici, 
ob Prešernovem gaju 
in je posvečen dvema 

slovenskima himnama, 
nekdanji dolgoletni 

narodni himni Naprej 
zastava slave, ki je 
danes tudi uradna 
himna Slovenske 

vojske, in državni himni 
Zdravljici. Oba avtorja, 
Simon Jenko in France 

Prešeren, sta pokopana 
v Prešernovem gaju

✒ Anže Šinkovec
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✒ Daša Zupan

Svet KS Center je zato na svo-
ji 6. redni seji soglasno spre-

jel sklep in na župana naslovil 
zahtevo po izvedbi zbora kraja-
nov, ki je bil sklican 14. novem-
bra. Udeležba je bila odlična, saj 
se je zbora udeležilo preko 100 
krajanov in predstavnikov po-
slovnih subjektov iz KS Center. 
Zbora so se udeležili tudi pred-
stavniki občinske uprave sku-
paj z županom Matjažem Rakov-
cem, podžupanoma Manjo Zorko 
in Janezom Černetom ter neka-
teri občinski uradniki. Prav tako 
je bil prisoten direktor Zavoda za 
turizem in kulturo Kranj, Klemen 
Malovrh.

Glavni namen zbora krajanov 
je bil vzpostaviti dialog z obči-
no na nekaterih perečih temah, 
med katerimi je svet KS pre-
poznal spremembe prometne 
ureditve, točneje zmanjševanje 
števila vozil na dovolilnicah iz 
5 na 1 in ukinjanje možnosti iz-
redne dostave po 10. uri zjutraj 
ter nevšečnosti povezane z izva-
janjem prireditev, kot so prome-
tne zapore, težave s parkiranjem 
v času dogodkov in nenazadnje 
preseganje hrupa. Izkazalo se je, 
da svetniki še predobro pozna-
mo tegobe stanovalcev in podje-
tnikov v mestu, kar se je potrdilo 
v na trenutke razgreti razpravi 
med krajani in njihovimi občin-
skimi predstavniki.

Predlagane spremembe gle-
de prometne ureditve so kraja-
ni jasno in glasno zavrnili in na-
nizali vrsto težav, ki bi jim jih v 
primeru uvedbe prinesle. Pred-
vsem so kot sporno označili 
zmanjševanje registrskih tablic 
na dovolilnico, težave v prime-
ru porabe PIN kod pred iztekom 
leta in stroške povezane z do-
stavnimi dovolilnicami in pre-
voznicami v primeru obnove 

nepremičnin. Posebej jasno so 
izrazili nasprotovanje nad pre-
dlaganimi parkirnimi mesti, re-
zerviranimi za električna vozila, 
kar ni presenetljivo, saj je par-
kirnih mest v KS Center občutno 
premalo.

Krajani so izrazili nezadovoljstvo 
ob vse pogostejših prometnih 
zaporah, ki potekajo v daljših ča-
sovnih razponih, zaradi priredi-
tev v KS Center. Za določene pri-
reditve, predvsem športne, ki jih 
je vedno več, so prisotni menili, 
da ne sodijo v strogi center mes-
ta, saj z njimi ne oživljamo sta-
rega mestnega jedra, temveč ga 
tovrstne prireditve samo ohro-
mijo, tako za stanovalce, imetni-
ke poslovnih dejavnosti, kot tudi 
za obiskovalce mesta.

Argumenti občine za predlagane 
spremembe krajanov niso prep-
ričali. Je bilo pa doseženo stri-
njanje, da trenutno največjo grož-
njo prometni varnosti, predvsem 
pešcem in otrokom, predstavljajo 
“objestni” kolesarji, motoristi (ki 
glede na prometno signalizacijo v 
mesto sploh ne bi smeli vstopiti 
brez dovolilnice) ter vozniki ele-
ktričnih skirojev. Predvsem sle-
dnji zaradi svoje tihe in prehitre 
vožnje dokazano ogrožajo obi-
skovalce in stanovalce.

Klemen Malovrh iz Zavoda za tu-
rizem in Kulturo je priznal, da 

je bilo na njihovih prireditvah 
okolje čezmerno obremenjeno 
s hrupom in zagotovil poostren 
nadzor nad jakostjo glasbe na 
koncertih pod njihovim okriljem. 
Prvi korak v tej smeri je nakup 
merilnika hrupa, ki bo omogočal 
nadzor nad spoštovanjem ome-
jitev s strani izvajalcev. Kraja-
ni so njegove obljube sprejeli z 
upanjem. Izrazili so tudi pričako-
vanje, da se določene prireditve 
prestavi iz strogega centra mes-
ta, kjer popolnoma ohromijo lo-
kalno življenje. Velik problem je 
po njihovem tudi dejstvo, da ob 
zaporah ne morejo dostopati do 
zasebnih parkirišč, oziroma jih 
zapustiti. Če pa že,s prevozni-
cami ne smejo brezplačno kori-
stiti javnih parkirišč kot to lahko 
stanovalci s parkirnimi dovolil-
nicami. Jasno je bila tudi izraže-
na zahteva, da se na parkirišče 
Čebelica vrne zapornica, ki se 
bo aktivirala v času prireditev in 
obiskovalcem onemogočila nje-
govo zasedbo.

Člani sveta KS smo veseli, da 
so poleg nas tudi krajani dobi-
li priložnost izraziti svoje mne-
nje o ovirah, s katerimi se vsako-
dnevno srečujejo, mi pa upamo, 
da s strani občine skupaj s kraja-
ni nismo naleteli na gluha ušesa 
ter da se bo predloge KS in kra-
janov v občinski upravi upošte-
valo. 

ZBOR KRAJANOV  
KS CENTER

Od zadnjega zbora 
krajanov je minilo že 
kar lepo število let, 
točneje 7, saj se v 
prejšnjem mandatu 
zaradi nenehnih proti-
koronskih ukrepov ni 
izvedel.

RAZKAZOVANJE MIŠIC PO ZBORU KRAJANOV?
Takoj v naslednjih dneh, po zboru krajanov, ki se 
je odvil 14.11.2023 in na katerem so krajani pred-
stavnikom občine našteli kar nekaj tegob in težav, 
ki jih pestijo zaradi omejujočih občinskih pravil ter 
ponudili kar nekaj konstruktivnih predlogov za nji-
hove rešitve, so dobili neprijeten protiudarec. Že 
dva dni po zboru je namreč občinska uprava v 
mesto poslala novo pridobitev Komunale Kranj – 
»pajka« - in izvedla odvoz nepravilno parkiranih 

vozil. Pajek se je v mesto priplazil v varnem za-
vetju noči, da bi lahko kar se da neovirano opra-
vil svoje delo. Ni kaj, red mora biti. Vendar se tako 
skrajni ukrepi uporabijo šele tedaj, ko milejši, opo-
zorila in kazni, ne zaležejo. Pred takšnim načinom 
discipliniranja je na zboru občanov opozoril tudi 
predsednik KS Center. Morda je šlo prav za to? Di-
scipliniranje krajanov, ki so izrazili svoje mnenje in 
stopili na kakšen občinski žulj?
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Prejšnji, kot je v Kranju običaj-
no, začasni prizidek, ki je bil 

po besedah zaposlenih na šoli 
postavljen napol udarniško in v 
bolj kot ne montažni izvedbi, je 
šola dobila v 80. letih prejšnje-
ga stoletja. Že leta so zaposleni 
in vodstvo šole opozarjali, da pri-
zidek ni primeren, vendar se je, 
po dobri stari navadi, zataknilo 
že pri gradbenem dovoljenju, toč-
neje pri pridobivanju soglasij so-
sedov. Komu so v korist ali vese-
lje takšna preigravanja, je jasno 
samo udeleženim. Menda jih v 
dopoldanskem času moti otro-
ški smeh in razposajenost med 
odmori. Prizidek je bil na koncu 
umeščen na drugo stran obsto-
ječe zgradbe, na spornem mes-
tu, pa je bilo urejeno novo zuna-
nje igrišče. 

Stari prizidek so podrli že leta 
2020. Gradnja novega prizidka 
in igrišča se je pričela leta 2021 
in zaključila v začetku leta 2023. 
Pouk se je v novih učilnicah in te-
lovadnici pričel šele septembra 
2023, saj so skoraj 6 mesecev ča-
kali na vsa potrebna dovoljenja. 
In ker številni otroci iz naše kra-
jevne skupnosti obiskujejo to šo-
lo, smo šli pogledat, kaj jim prina-
ša nova pridobitev.
Osnovna šola Stane Žagar ima v 
letošnjem letu 23 oddelkov. Za-
radi prostorske stiske sta mora-
la v lanskem letu 2 oddelka pouk 
gostiti v bivši stavbi trgovske šo-
le. Telovadba pa se je odvijala tu-
di na OŠ Jakob Aljaž. Sedaj je teh 
težav konec. Kot rečeno, je naj-
večja pridobitev nova, velika in 
sodobno opremljena telovadnica, 

ki ima tudi predelno zaveso, da jo 
lahko istočasno uporabljata dve 
skupini otrok. Na voljo je tudi cel 
kup športnih rekvizitov, od gim-
nastičnih orodij, do miz za namiz-
ni tenis. Nad telovadnico je pos-
tavljenih 6 novih učilnic z lastno 
avlo in garderobami. V skladu s 
sodobnimi smernicami je prizi-
dek opremljen tudi z dvigalom 
in posebej prirejenim toaletnim 
prostorom za gibalno ovirane. V 
popoldanskem času telovadnico 
uporabljajo kranjski športni klu-
bi, v sobotah pa se v njej odvijajo 
tekmovanja. Ravnatelj šole, Mar-
ko Popit, je poudaril, da so z novo 
pridobitvijo izredno zadovoljni in 
da so v letošnjem letu zaradi no-
vih prostorov spet zadihali s pol-
nimi pljuči. 

OTVORITEV PRIZIDKA 
OSNOVNE ŠOLE  
STANE ŽAGAR

V letošnjem letu je 
bila zaključena še ena 

saga v Mestni občini 
Kranj. Osnovna šola 

Stane Žagar je končno 
dočakala prepotrebni 

prizidek, ki je šolo 
obogatil z novo, sodobno 

telovadnico in šestimi 
dodatnimi učilnicami.

DOGODKI

✒ Anže Šinkovec

Sodobne garderobe  
ob novih učilnicah

Prostor za namizni tenis  
OŠ Stane Žagar

Nova telovadnica  
OŠ Stane Žagar Nova učilnica OŠ Stane Žagar
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PIKNIK KRAJANOV

Tudi letos smo prvo soboto v 
septembru organizirali piknik 
krajanov KS Center. Piknik se je 
odvil na vrtu gradu Khislstein. Ob 
odličnem vremenu brez oblačka 
in s prav poletnimi temperatu-
rami smo se podružili ob kulina-
ričnih dobrotah izpod rok Mar-
ka Arvaja in prijetnih pogovorih 

s sosedi in znanci. Želimo si, da 
bi se ta tradicija letnega sprošče-
nega druženja nadaljevala tudi v 
prihodnje. Da pa bi se prihodnje 
leto videli v še večjem številu, pa 
že sedaj napovedujemo, da se bo 
piknik predvidoma odvil  v sobo-
to, 7. 9. 2024. 

V torek, 12. septembra, je krajev-
ni praznik obeležil tudi Šahovski 
klub Stari Mayr Kranj z organi-
zacijo šahovskega turnirja. Prvo 
mesto je zasedel Dušan Zorko, 
drugi je bil Petar Djurič, tretji pa 
Dušan Čepon. Kot dolgoletne po-
krovitelje turnirja nas veseli, da 
se kakovosten šah igra tudi v naši 
krajevni skupnosti in ga bomo, če 
bo le mogoče, podpirali tudi v pri-
hodnje . 

ŠAHOVSKI 
TURNIR

DOGODKI

FITNES NA 
PROSTEM
V letošnjem letu smo sve-
tniki KS Center proračunska 
sredstva, ki jih lahko upora-
bimo za projekt po naši izbiri, 
namenili za postavitev fitne-
sa na prostem. Fitnes bo na-
meščen na igrišču OŠ Janeza 
Puharja Center in bo v času 
po zaključku pouka na voljo 
vsem krajanom. Projekt je v 
fazi izgradnje  in bo na voljo 
za uporabo že v kratkem. 



✒ Gregor Grašič
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la pa je tudi južnoameriško sen-
zualnost in svobodomiselno ra-
dost francoskega »joie de vivre«.
 
Ponedeljkov večer je popestril 
priznani slovenski pianist, skla-
datelj, aranžer in mentor Dejan 
Pečenko. S svojim triom, v kate-
rem sodelujeta odlični Manč Ko-
vačič na kontrabasu in Klaus Wo-
nisch na bobnih, je predstavil 
pester repertoar, v katerem  niso 
manjkale niti jazzovske prired-
be slavnega baročnega sklada-
telja Johanna Sebastiana Bacha. 
V torek je nastopil Lenart Krečič 
s svojim kvartetom Home Run, v 
sredo pa se je predstavil še en 
odlični slovenski saksofonist, Ta-
dej Tomšič z zasedbo TT Institu-
tion. Četrtek je bil rezerviran za 
odlično slovensko pevko Jano 
Šušteršič, ki je ob spremljavi Go-
rana Rukavine in njegovega blu-
es banda predstavila izbor blue-
sovskih uspešnic.
 
Joyce E. Youille nas je v petkov 
zvečer, ob spremljavi zasedbe 
The Jammers, s svojim elegan-

Pestro festivalsko dogajanje 
se je v četrtek začelo s kon-

certom brazilskih glasbenikov, ki 
delujejo na Dunaju. Wiener Cho-
ro Ensemble izvaja tradicional-
no brazilsko glasbo, s katero se 
poklanjajo velikim skladateljem, 
kot so Waldir Azevedo, Pixingu-
inha ali Tom Jobim. Program se 
je v petek nadaljeval s tradicio-
nalnim duetom klavirjev, kjer v 
glavni vlogi nastopata pianista 
Emil Spanyi iz Madžarske in Da-
vid Gazarov iz Nemčije, in sicer 
ob spremljavi hrvaškega basista 
Maria Mavrina in francoskega 
bobnarja Christopha Brasa.
 
V soboto se je na odru Jazz Kam-
pa premierno predstavila za-
sedba Eurocubans z gosti. Ob 
slovenskih so se predstavili tu-
di priznani kubanski glasbeniki 
Juan De Marcos González, Ju-
an Munguia in Carlos del Puerto. 
Nedelja, 20. 8., je bila rezervirana 
za Elvisa Stanića in French Tou-
ch Trio; zasedba nas je popeljala 
na sprehod po pariških ulicah, na 
tango v Buenos Aires, raziskova-

20. JAZZ KAMP 
KRANJ 2023
Svojo 20. izvedbo je letošnji Jazz Kamp Kranj doživel med četrtkom, 
17., in nedeljo, 27. avgusta, v raznolikem festivalskem programu pa 
so se zvrstili številni slovenski in tuji glasbeniki.

tnim stilom popeljala v svet jaz-
za in soula s pridihom bluesa. 
Jazz Kamp Kranj se je v soboto, 
26. avgusta, z Jazz Kamp Kranj 
Festom »preselil« tudi na kranj-
ske ulice. V starem kranjskem 
mestnem jedru sta se na dveh 
prizoriščih predstavila Dixie Šok 
Band in Celjski Dixieland ansam-
bel, ki sta nam  pričarala vzduš-
je z neworleanskih ulic, zvečer pa 
je na glavnem odru na Pungertu 
zapel legendarni New Swing Qu-
artet. Koncertni večeri so se ob 
glasbi kvarteta madžarskega ba-
sista Davida Spischaka zaključili 
v nedeljo, 27. avgusta.
 
Tradicionalno med uvodne do-
godke Jazz Kampa Kranj spada 
tudi fotografska razstava, ki je 
v sodelovanju s kranjskim Foto-
grafskim društvom Janez Puhar 
in njihovimi fotografi ter dvema 
stalnima razstavljavcema iz pre-
teklih let, Gorazdom Gogijem Ur-
šičem in Zoranom Kozino, odprla 
svoja vrata v sredo, 16. avgusta, 
zvečer v Cafe Galeriji Pungert. 
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Uredil ga je moj oče, jamski bi-
olog Marko Aljančič, z name-

nom, da bi spodbudil dolgoročno 
raziskovanje življenja človeške ri-
bice, ki nam še danes ostaja skri-
to v težko dostopnem podzemlju. 
Od leta 1976 deluje v skrbi raz-
iskovalcev družine Aljančič, pro-
stovoljsko ter brez javne finančne 
podpore, kljub temu pa je postal 
eno od mednarodnih stičišč razi-
skovanja in varstva človeške ribi-
ce. Vseskozi si prizadevamo tudi 
za ozaveščanje in izobraževanje 
javnosti doma in po svetu – od 
predavanj za šolsko mladino do 
dokumentarnih filmov pri Natio-
nal Geographic.

Novembra lani smo z drago-
ceno podporo Mestne občine 
Kranj in Zavoda za turizem in 
kulturo Kranj v Rovih pod sta-
rim Kranjem, v delu tega stare-
ga mestnega zaklonišča, ki leži 
pod Pungertom, uredili Informa-
cijski center SOS proteus, s ka-
terim se laboratorij končno tu-
di neposredno odpira javnosti. 
V njem obiskovalec spoznava 
zgodbo človeške ribice – od nje-
nega skrivnostnega življenja, kot 
ga razkrivamo v Kranju, do njene 
ogroženosti zaradi naraščajoče-
ga onesnaževanja kraške krajine. 

Z opazovanjem človeških ribic 
v dveh velikih akvarijih pa obi-
skovalec odkriva tudi njeno živo 
zgodbo. Na ogled so rešene živa-
li, ki jih je narasla podzemna vo-
da odnesla na površje, kjer sicer 
ne bi preživele. Zaradi tega pri-
kazovanje človeške ribice nima 
več negativnega vpliva na nara-
vo, ogled pa je živalim prijazen, 
urejen po več kot 60-letnih izkuš-
njah iz Tularja.

V 200 letih prikazovanja so člo-
veško ribico spremenili v turistič-
no atrakcijo, v Kranju pa si želi-
mo, da bi javnost človeško ribico 
sprejela predvsem kot ogroženo 

žival in ogledalo uničevanja vi-
rov pitne vode na planetu – tudi v 
Kranju jo vso načrpamo iz podze-
mlja. Nujna je drugačna interpre-
tacija človeške ribice, ki jo prvič 
prikazuje ustanova, ki sama raz-
iskuje ter se zavzema za varstvo 
te ogrožene jamske dvoživke. Ta-
ko se inovativni Info center SOS 
proteus vključuje tudi v prizade-
vanja za trajnostni razvoj mes-
ta – prav zelena zgodba o kranj-
ski človeški ribici je med drugim 
prepričala Evropsko komisijo, da 
je mestu podelila naziv Evropska 
destinacija odličnosti 2023, okto-
bra pa je bil Info center SOS pro-
teus med predlogi iz vsega sveta 
izbran med 100 najboljših trajno-
stnih zgodb. 

Iskreno vabimo Kranjčane in 
Kranjčanke, posebej otroke in 
šolsko mladino, da z obiskom In-
fo centra SOS proteus tudi sami 
postanete podporniki človeške ri-
bice – vsa zbrana sredstva vlaga-
mo nazaj v njeno raziskovanje in 
varstvo. Termini vodenj so vsak 
dan ob 11.00 in 18.00, potrebne 
pa so predhodne najave na info@
visitkranj.si ali 04 2380 450. 

SOS PROTEUS, 
INFORMACIJSKI CENTER  
ZA VARSTVO ČLOVEŠKE RIBICE

Čeprav mesto Kranj 
leži izven območja 
razširjenosti proteusa 
(najbližje so jame na 
obrobju Vrhnike), pa v 
majhni jami Tular na 
vznožju Gaštejskega 
klanca že od leta 
1960 deluje Jamski 
laboratorij Tular, 
poleg Podzemnega 
laboratorija Moulis v 
Franciji, eden od le dveh 
tovrstnih laboratorijev 
na svetu.

✒ Gregor Aljančič

OB 90-LETNICI ROJSTVA KRANJČANA MARKA ALJANČIČA 
(1933–2007)
Marko Aljančič se je rodil na Cankarjevi 10 v Kranju, na domu svoje mame 
Katarine Aljančič, rojene Bedenk. Tam je preživel svojo predšolsko otroštvo, 
dokler se z družino niso preselili »daleč na prazno polje«, kot so se takrat 
Kranjčani čudili osamljenim hišam, ki so med obema vojnama zrasle pod 
Vodovodnim stolpom.
Skrivnosti narave so ga navduševale že kot nadebudnega šolarja. Leta 1946 
je s sošolci na kranjski Gimnaziji ustanovil Prirodoslovni krožek, ki deluje 
še danes. Kot študent biologije je ustanovil Jamarsko sekcijo pri kranjskem 
Planinskem društvu ter spodbudil organizirano jamarstvo na Gorenjskem, 
načrt za jamski laboratorij pa je razvil v svoji diplomski nalogi. Bolj kot raz-
iskovalca človeške ribice, ga v Kranju poznamo kot naravoslovnega pisca, 
predvsem pa kot mojstra fotografije, ki si je prizadeval za razvoj kranjske 
fotografske tradicije. Leta 2008 je posthumno postal častni meščan Kranja.

ZANIMIVOSTI
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Do pomembnega premika pride med 2. 
svetovno vojno, ko se nemška okupacijska 
oblast odloči iz kanjona narediti turistično 
znamenitost Kranja. Dela stečejo že jeseni 
1941, ko pod današnjo Jurčičevo ulico v 
konglomerat vklešejo stopnice in do dna 
kanjona speljejo zavarovano pot.

URBANIZEM

Kot je pri obravnavi problema-
tike kanjona običajno, so se 

takoj pojavili dvomi o resničnih 
namenih sestavljavcev osnut-
ka, kot tudi pomisleki glede nje-
gove pravne dodelanosti – zgolj 
KS Center je podala tri strani pri-
pomb. V čem je srž problema? 
Čeprav se vsi strinjamo, da je ka-
njon edinstvena naravna vredno-
ta, ki jo je treba ohraniti, obsta-
jajo različni pogledi, kaj v kanjon 
sodi in kaj ne, oziroma kakšnemu 
namenu naj služi. Kot kaže dolga 
zgodovina »urejanja« kanjona, je 
bila raba tega prostora že od nek-
daj pestra.

OD METALURGIJE DO 
TURIZMA
Kljub izrazito hudourniškemu 
značaju Kokre in posledičnemu 
pomanjkanju vode v sušnih ob-
dobjih, čemur smo bili denimo 
priča lansko leto, je bil najprej 
prepoznan in izkoriščen pred-
vsem gospodarski potencial ka-
njona. Konec 18. stoletja je pod-
jetnik Fuchs zgradil fužinico »v 
pečeh« (t. j. območje kanjona pod 
današnjo Rotarjevo ulico) in moč 
reke izrabil za poganjanje me-
hov v fužinici. Proizvodnja kova-
nih žebljev in drobne kovaške ga-
lanterije je s prihodom cenejše 
industrijske izdelave ugasnila in 
zgradba fužinice je bila v prvi tre-
tjini 19. stoletja predelana v mlin. 
Mlin »v pečeh« je nato leta 1915 
uničil skalni podor, s čimer je bilo 
konec gospodarskega izkorišča-
nja reke v spodnjem delu kanjo-
na; hidroelektrarna, zgrajena le-
ta 1898 v zgornjem delu, obratuje 
še danes.

Ko se konec 19. stoletja na dnev-
nem redu občine pojavi t. i. »ko-
pališko vprašanje«, Kranjčani v 
kanjonu prepoznajo tudi drugač-
ne možnosti rabe. Tako je leta 
1900 na desnem bregu Kokre, »v 
Dolu« (t.j. območje kanjona pod 
današnjo Poštno ulico oz. Foc-
kovo vilo), urejeno javno mestno 
kopališče. Prvo sprehajalno pot 
do ruševin mlina uredi Turistič-
no olepševalno društvo v tride-
setih letih.

Do pomembnega premika pri-
de med 2. svetovno vojno, ko se 
nemška okupacijska oblast odloči 
iz kanjona narediti turistično zna-
menitost Kranja. Dela stečejo že 
jeseni 1941, ko pod današnjo Jur-
čičevo ulico v konglomerat vkle-
šejo stopnice in do dna kanjona 
speljejo zavarovano pot. Ruše-
vine mlina in ostanke porušenih 
poslopij očistijo, preko balvanov 
zgradijo leseno brv in uredijo 
krožno sprehajalno pot po obeh 
bregovih reke Kokre. Problem v 
Kokro speljane kanalizacije bo 
sicer ostal nerešen naslednjega 
pol stoletja in, kot bomo videli v 
nadaljevanju, delno ostaja pro-
blem vse do današnjih dni.

Po koncu vojne se za kanjon Ko-
kre začnejo drugačni časi. Nova 

ljudska oblast v kanjonu ne pre-
pozna potencialov: poti se zaraš-
čajo; dostop do ruševin je komaj 
mogoč; povodenj odnese leseno 
brv. Konec petdesetih let prič-
ne Turistično društvo obnavljati 
poti, vendar ima smolo: večji po-
dor skalovja pod Rotarjevo ulico 
leta 1966 zasuje pot, medtem ko 
hudourne vode vnovič odnese-
jo brv. 

Šele ob koncu osemdesetih in za-
četku devetdesetih let se prične-
jo skupne akcije Hortikulturnega 
in Turističnega društva ter KS za 
lepši izgled kanjona. Leta 2003 so 
bile nato obnovljene poti in do-
stopi do ruševin »v pečeh«; v na-
daljevanju je bila zgrajena lesena 
brv pod Fockovo vilo in urejena 
krožna pot po levem in desnem 
bregu pod mestnim jedrom. Prib-
ližno v takšnem stanju nas pri-
čaka kanjon še danes, če odmis-
limo, da je bilo treba leseno brv 
zaradi dotrajanosti že po desetih 
letih nadomestiti z novo in da je 
na novo postavljen tudi most na 
Huje.

Zgodovina kanjona kaže, da so 
bili poskusi njegovega »ureja-
nja« soočeni s tremi ključnimi 
problemi: nestabilnimi in zato do-
kaj nevarnimi brežinami; hudou-

BO KANJON KOKRE 
KONČNO DOBIL 
UPRAVLJAVCA?
Kranjska občina je aprila 

letos javno razgrnila 
osnutek novega Odloka 
o naravnem spomeniku 

Kanjon reke Kokre, ki 
daje odgovore na tri 

bistvena vprašanja: kaj 
je v kanjonu dovoljeno 
početi; kdo je pristojen 

za izvajanje nadzora 
in kdo je dolžan 

skrbeti za vzdrževanje 
ter ohranjanje tega 

naravnega spomenika.

✒ Aleksander Pavšlar
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rniškim značajem reke, ki vedno 
znova uničuje infrastrukturo; in 
dejstvom, da so se z urejanjem 
poti, klopi, odstranjevanjem inva-
zivnih rastlin, do zavzemanja za 
ohranjanje čistega okolja… zad-
njih 30 let pretežno ukvarjali za-
interesirani obiskovalci kanjona, 
razna društva, skratka zagreti 
amaterji, ki so to počeli na lastno 
pobudo in v svojem prostem ča-
su, čeprav bi kanjon glede na ob-
seg in kompleksnost nalog potre-
boval profesionalnega, s strani 
občine postavljenega upravljav-
ca. 

OBČINSKI PODROBNI 
PROSTORSKI NAČRT Z DOLGO 
BRADO
Leta 2008 je občina v sodelova-
nju z Zbornico za arhitekturo in 
prostor razpisala javni natečaj za 
izbiro strokovno najprimernejše 
urbanistične in arhitekturne re-
šitve za ureditev kanjona. Na na-
tečaju, ki je bil sklenjen januarja 
2009, sta dva od desetih prispe-
lih elaboratov prejela enakovred-
no prvo nagrado. Pri prvem ela-
boratu je ocenjevalno komisijo 

prepričal »dober  koncept  ohra-
njanja  naravne  vrednote«, ker je 
od vseh najbolje uporabil in upo-
števal obstoječe ureditve kanjo-
na in jih smiselno nadgradil. Pri 
drugem elaboratu pa so pohvali-
li pester program, ki da je subtil-
no umeščen in skoncentriran na  
posamezne lokacije. Kot se bo iz-
kazalo v nadaljevanju, je bil prav 
pester program in njegova ume-
stitev v prostor ena od bolj spor-
nih točk občinskega podrobnega 
prostorskega načrta (OPPN) za 
kanjon Kokre.

V letih, ki so sledila javnemu na-
tečaju, o zmagovitih rešitvah ni 
bilo kaj dosti slišati, življenje v 
kanjonu pa je teklo naprej po sta-
rem. Najprej mora biti sprejet 

OPPN, potem pa bo občina ime-
novala upravljavca kanjona, je bil 
stavek, ki smo ga takrat pogosto 
slišali.

Proti koncu leta 2016 je občina 
organizirala delavnice, na katerih 
naj bi javnost razpravljala o pro-
storskih rešitvah v kanjonu in so-
delovala s svojimi predlogi. Kot 
je za tovrstne delavnice običajno, 
je bila udeležba na njih dokaj šib-
ka in v bistvu nereprezentativna: 
v glavnem so bili prisotni občin-
ski uradniki po službeni dolžnos-
ti; dva, morda trije meščani, ki 
redno zahajajo v kanjon; pred-
stavnik KS Center, sicer pa širša 
javnost za delavnice ni bila prip-
ravljena investirati svojega časa 
ali pa za njih niti ni vedela. Vse-

V letih, ki so sledila javnemu natečaju, o 
zmagovitih rešitvah ni bilo kaj dosti slišati, 
življenje v kanjonu pa je teklo naprej po 
starem. Najprej mora biti sprejet OPPN, 
potem pa bo občina imenovala upravljavca 
kanjona, je bil stavek, ki smo ga takrat 
pogosto slišali.

ZGORAJ
Majdičev mlin »v pečeh«, ki ga je 
leta 1915 porušil skalni podor.

URBANIZEM
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eno so delavnice uspele izostri-
ti (ne pa tudi razrešiti) ključno 
protislovje med željo nekaterih 
po popularizaciji kanjona, izko-
riščanju njegovega turističnega 
potenciala…itd. na eni strani ter 
pričakovanju doživetja neokrnje-
ne narave in miru na drugi. KS 
Center je problematizirala pred-
vsem predvideno gradnjo novega 
večnamenskega objekta ob Kokr-
škem bregu, v katerem naj bi bi-
la dovoljena tudi gostinska dejav-
nost. Po presoji KS je bil namreč 
gostinski lokal ob Kokrškem bre-
gu ne le nepotreben zaradi dovolj 
razvite gostinske ponudbe nekaj 
deset metrov višje, temveč tudi 
neprimeren in ekonomsko nev-
zdržen tujek.

Avgusta 2017 je občina sprejela 
sklep o začetku priprave OPPN. 
Delo je bilo zaupano podjetju Je-
reb in Budja arhitekti d.o.o., ki 
so bili soavtorji enega od zma-
govitih elaboratov izpred osmih 
let. Po pridobitvi vseh mogočih 

smernic je osnutek OPPN doča-
kal javno razgrnitev in obravna-
vo na mestnem svetu novembra 
2019. Zopet se je izkazalo, da se 
javnost težko proaktivno vključi 
v proces prostorskega načrtova-
nja – deloma, ker o tej možnosti 
ni dovolj in/ali pravilno informi-
rana; deloma zaradi zahtevnosti 
materije; deloma pa tudi zaradi 
lastne nemotiviranosti, ki je lah-
ko posledica slabih izkušenj iz 
preteklosti, ko so bile pripombe 
javnosti prepogosto povožene. V 
fazi javne razgrnitve so bile tako 
dane samo tri manj pomembne 
pripombe.

Toda ko se je nato v januarju 
2021 pojavil predlog OPPN, na-
red za dokončen sprejem na seji 
mestnega sveta, je v javnosti ne-
nadoma završalo. Čeprav pred-
log OPPN, objektivno gledano, ni 
bil slabo pripravljen dokument, 
so v percepciji pomembnega de-
la javnosti prevladala predvsem 
posamezna sporna in dvoumna 
določila, ki so v osrednjem delu 
kanjona predvidevala ureditev 
piknik prostorov s kurišči; špor-
tnih igrišč s fitnes napravami in 
odbojko na mivki; možnost orga-
niziranja prireditev… Tako rekoč 
v trenutku se je organizirala civil-
na pobuda, ki je v slabem tednu 
zbrala prek tisoč podpisov pod 

peticijo, s katero je zahtevala po-
pravke spornih določil OPPN.

V ozadju nestrinjanja javnosti 
je bilo seveda nikoli razčiščeno 
vprašanje, kaj pravzaprav je ka-
njon Kokre. Za civilno pobudo je 
bila to v prvi vrsti neokrnjena 
narava, prostor miru in oddiha, 
ki potrebuje zgolj minimalistič-
no ureditev, kot so brvi, poti in 
nekaj klopi ter košev za odpad-
ke. Predlog OPPN pa je stremel 
k vnosu novih programskih vse-
bin (npr. skupinski športi, pikni-
ki…), ki bi pritegnile še druge po-
tencialne skupine uporabnikov in 
s tem kanjon popularizirale, kar 
pa je v pretežni meri navzkriž z 
vizijo kanjona kot prostora miru 
in oddiha.

Na koncu je bil z občino dose-
žen kompromis, po katerem se 
je iz predloga OPPN med dru-
gim črtala postavitev igrišča za 
odbojko na mivki (ki bi bilo za-
radi pogostega poplavljanja itak 
nesmiselno) in možnost kurje-
nja ognja na piknik prostorih ter 
omejila uporabo ozvočenja ozi-
roma izvajanje prireditev na ob-
močje pod mostom pri vhodu v 
rove. Mestni svet je tako konec 
januarja 2021, po trinajstih letih 
priprav, lahko sprejel OPPN za 
kanjon Kokre.

Predlog OPPN je stremel k vnosu novih 
programskih vsebin (npr. skupinski športi, 
pikniki…), ki bi pritegnile še druge potencialne 
skupine uporabnikov in s tem kanjon 
popularizirale, kar pa je v pretežni meri navzkriž 
z vizijo kanjona kot prostora miru in oddiha.

DESNO
Ivan Franke,  
Mlin v Pečeh,  
olje na platnu,  
iz začetka 20. stoletja.
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ZGORAJ
Hudourniški značaj Kokre 
pogosto poškoduje infrastrukturo 
v kanjonu in s tem otežuje 
njegovo urejanje.

Viri:
Franc BENEDIK, Kanjon reke Kokre in njegovo 

urejanje skozi desetletja, Kranjčan, XIX, 2016, 
pp. 8-9.

Josip ŽONTAR, Zgodovina mesta Kranja, 
Ljubljana 1939.

Zasebni arhiv avtorja.

OSNUTEK ODLOKA O ZAŠČITI 
KANJONA V NESKLADJU Z 
OPPN

Žal s sprejetjem OPPN ni bilo ko-
nec zapletov. Ko je občina aprila 
letos javno razgrnila osnutek no-
vega Odloka o naravnem spome-
niku Kanjon reke Kokre, katerega 
namen je med drugim zavarova-
ti območje kanjona pred nedo-
voljenimi posegi, se je izkazalo, 
da je osnutek v nekaterih delih 
neskladen s sprejetim OPPN, saj 
omogoča širitev spornih vsebin, 
kot so npr. taborjenje, šotorje-
nje, kurjenje ognja, izvajanje jav-
nih prireditev…, mimo omejitev 
OPPN. Čeprav so občinski ura-
dniki to zanikali, se je vendar-
le ustvaril vtis, da poskuša ob-
čina z odlokom o zaščiti kanjona 
na tih način zaobiti kompromisni 
dogovor s civilno pobudo v fazi 
sprejemanja OPPN. KS Center je 
zato v sodelovanju s civilno po-
budo posredovala vrsto pripomb 
na besedilo osnutka, ki smo jih 
predstavili na skupnem sestanku 
z občinsko upravo junija letos. Na 
popravljeno besedilo osnutka še 
čakamo.

Vsekakor je odlok o zaščiti ka-
njona pomemben predpis, saj 
med drugim določa, katere so 
naloge upravljanja kanjona (npr. 
vzpostavljanje in vzdrževanje in-
frastrukture; nameščanje tabel in 
znakov; spremljanje ravnanj, po-
segov in dejavnosti v kanjonu…), 
kot tudi, da je te naloge prek iz-
branega skrbnika dolžna zago-
tavljati občina. S tem bo končno 
rešen desetletja star problem 
odsotnosti trajne in profesional-
ne skrbi za stanje kanjona.

KAJ NAM POVE E. COLI
Avgusta se je končalo enoletno 
poostreno vzorčenje kakovosti 
vode v Kokri. Spomnimo: konec 
junija lanskega leta so obiskoval-
ci kanjona opozorili na neprijeten 
vonj in penjenje vode v reki. Ker 
so se pojavljale različne teorije o 
vzrokih onesnaženja – od čistil-
ne naprave v Preddvoru, ki naj 
bi bila v okvari; kmetovalcev, ki 
perejo cisterne in zlivajo umaza-
nijo v reko; javnega zavoda Brdo, 
ki da odvzema preveč vode; pa 

vse do naravnih razlogov (suša, 
visoke temperature) –, je občina 
pri Nacionalnem inštitutu za jav-
no zdravje naročila izvajanje ke-
mične ter mikrobiološke analize 
vode. Občasno presežena mejna 
vrednost enterokokov in pred-
vsem bakterije E. coli je poka-
zala, da v reki dejansko prihaja 
do fekalnega onesnaženja. Toda 
kje? Vzorci vode, odvzeti na me-
ji kranjske občine, so potrdili,  da 
reka v Kranj priteče čista, tako 
da ni dokazov za krivdo čistilne 
naprave v Preddvoru. Glede jav-
nega zavoda Brdo je bilo ugoto-
vljeno, da vodo, ki jo odvzame za 
polnjenje jezerc, prečiščeno vrne 
nazaj v Kokro. Ker se onesnaže-
nje pojavi za sotočjem z Rupov-
ščico oziroma na odvzemnem 
mestu Huje, vse bolj kaže, da se 
vir onesnaženja nahaja tam. Prav 
17. aprila letos je na območju Huj 
odvzet vzorec pokazal več kot 
dvakrat preseženo mejno vred-
nost E. coli. To pot je bila nare-
jena tudi molekularna analiza 
vzorca, ki je potrdila, da je one-
snaženje človeškega in ne žival-

skega izvora. Ker onesnaženje 
sovpada s kratkotrajnimi nalivi, 
je ena od možnih razlag, da ob 
takih pogojih v kanalizacijskem 
sistemu prihaja do prelivanja fe-
kalne kanalizacije v meteorno, ki 
nato konča v reki.

KAKO NAPREJ
Besedilo osnutka odloka o zašči-
ti kanjona mora občina čim prej 
uskladiti s pripombami KS in od-
lok v nadaljevanju sprejeti na 
mestnem svetu. S tem bo poda-
na pravna podlaga za začetek 
postopka izbire skrbnika kanjo-
na in pripravo petletnega načr-
ta delovanja in urejanja naravne-
ga spomenika. V načrtu je treba 
med drugim posvetiti pozornost 
nestabilnim brežinam in vsaj na 
najnevarnejših predelih začeti z 
njihovim utrjevanjem. V zvezi z 
onesnaženjem reke je občina že 
sprejela sklep, da se v letu 2024 
nadaljuje z vzorčenjem vode iz 
Kokre in njenih pritokov, medtem 
ko bo Komunala Kranj preverila 
izpuste padavinske vode v kanjo-
nu. 

Odlok o zaščiti kanjona je pomemben predpis, saj 
med drugim določa, katere so naloge upravljanja 
kanjona, kot tudi, da je te naloge prek izbranega 
skrbnika dolžna zagotavljati občina.
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